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آشــفتگی مدیریتی در منطقه گردشــگری خالد نبی طی 
تعطیــات، بیانگر ضعــف متولیــان در اداره یک جاذبه 
تاریخی- مذهبی و میزبانی از گردشــگران نوروزی بود که 
گایه  های بسیاری را به همراه داشته است.به گزارش مهر، 
بعد از دو سال از شیوع کرونا و رکود صنعت گردشگری، در 
تعطیات نوروز امســال تفرجگاه ها و مناطق دیدنی کشور 
به روی عاقه مندان و گردشــگران گشوده شد.جاذبه های 
طبیعی و تاریخی و مذهبی گلســتان هــم در تعطیات 
نوروز شــاهد ورود خیل عظیمی از گردشــگران بود که از 
نقاط مختلف کشور برای بازدید آمده بودند.یکی از مناطق 
مذهبی تاریخی گلستان مجموعه زیارتی خالد نبی )ع( در 
شهرستان کاله بود که در روزهای انتهای تعطیات رکورد 
ورود گردشــگر را شکســت.زیارتگاه خالدنبی و قبرستان 
تاریخی، در فاصله ۶ کیلومتری روســتای گچی ســو در 
منطقه ای کوهستانی واقع شده و براساس شواهد سطحی 
باستان شناختی، این محوطه تاریخی مربوط به قرون اول 

و میانی دوره اسامی است.
این مجموعه تاریخی آبان مــاه ۱۳۹۴ با عنوان »محوطه 
باستان شــناختی خالد نبی« در فهرست آثار ملی کشور 
به ثبت رســیده است.وجود گورستان بزرگ با حدود ۶۰۰ 
سنگ قبر اســتوانه ای که ارتفاع بعضی از آن ها به بیش از 
دو متر می رسد و تپه ماهورهای گوگجه داغ، این مجموعه 
تاریخی را به »سرزمین عجایب ایران« تبدیل کرده است.
بقعــه خالد نبی، بقعه های عالم بابــا و چوپان عطا، دره ای 
به نام پنج شــیر، رشــته تپه ماهورهای خاکی که ارتفاع 
آن ها به مراتب کمتر از ارتفاع محل مرقد خالد نبی است، 
گورستان، سنگ مزارهای ایستاده و منحصربه فرد، مناظر 
باســتانی و طبیعت بکر اطراف محوطه ۱۲ هکتاری خالد 
نبی، تنها بخشی از جاذبه های این مجموعه تاریخی است.

در روزهای پایانی تعطیات نوروزی امســال با اســتقبال 
گردشــگران، شاهد ترافیک ســنگین در مسیر منتهی به 
خالدنبی بودیم به گونه ای که تا هشت الی ۱۰ کیلومتری 
آن مسیر بســته و ورود به خالدنبی هم سخت شده بود.با 
آنکه دو سالی از شــیوع کرونا می گذشت و طی این مدت 
متولیان می توانســتند برنامه ریزی بهتری برای ساماندهی 
ترافیک منطقه و مجموعه گردشگری خالد نبی و قبرستان 
داشته باشند اما شــاهد این بودیم که بسیاری از مردم از 
وضعیت موجــود ناراضی بوده و هرج و مرج و بی برنامگی 

در این منطقه هم به اوج خود رسیده بود.
به دلیل ویژگی هــای خاص جغرافیایی، تاریخی و مذهبی 
مدیریــت منطقه گردشــگری خالد نبی بــر عهده هیئت 

امنا اســت.در قســمت بقعه متبرکه خالد نبی )ع( متولی 
اوقاف بوده و در قسمت قبرستان تاریخی، میراث فرهنگی 
مسئولیت حفاظت را بر عهده دارد.جاده دسترسی ناایمن، 
کمبود فضــای پارکینگ و سیاســت دوگانــه و برخورد 
سلیقه ای برای ورود خودروها به پارکینگ بالا و بی توجهی 
به آثار برجای مانده در قبرستان از جمله مواردی بوده که 
در سایه توسعه بی ضابطه گردشگری این منطقه گم شده 
است.اما در بخش قبرستان هیچ مأموری برای حفاظت از 
آثار تاریخی وجود نداشــت و گویی این میراث چند هزار 
ســاله متولی ندارد و شاهد برخی اقدامات منجر به آسیب 

این میراث بودیم.
رئیس اوقاف و امور خیریه شهرســتان کاله در خصوص 
نحــوه مدیریت و میزان ورود زائر و گردشــگر به مجموعه 
خالدنبــی، به خبرنگار مهر گفت: از ۲۸ اســفند ۱۴۰۰ تا 
۱۴ فروردین امســال ۱۴۷ هزار زائر و گردشگر از مجموعه 
زیارتی خالدنبی بازدید کردند.حســینعلی ساسانی افزود: 
طی ایــن مدت، ۵۰ هزار اســکان موقت و هزار اســکان 
ثابت داشــتیم.وی بیــان کرد: در ایــن مجموعه ۲۶ اتاق 
برای بیتوته شبانه، بازارچه سنتی )۱۴ غرفه( برای فروش 
صنایع دســتی و تولیدات روســتاییان و محصولاتی مانند 
شیر، کشک محلی و غیره تعبیه شده است.ساسانی با بیان 
اینکه در این فضا ۱۸ چشمه سرویس بهداشتی وجود دارد، 
عنوان کرد: سه قســمت برای پارکینگ، شامل پارکینگ 

ابتدای ورودی، ۲۰۰ متر بالاتر از ورودی و همچنین ۲۰۰ 
متر قبل از ورودی اصلی بقعــه خالدنبی به ظرفیت ۶۰۰ 
دستگاه موتورســیکلت و هزار خودرو، در نظر گرفته شده 
اســت.وی عنوان کرد: به طور میانگین در روزهای ابتدایی 
سال حدود پنج الی ۶ هزار گردشگر وارد منطقه شده و از 
هفتم فروردین با مســاعد شدن شرایط آب و هوایی تعداد 
گردشگران به ۱۰ الی ۱۵ هزار نفر رسید و روز ۱۲ فروردین 
رکورد شکسته شد و شاهد حضور ۳۵ هزار گردشگر بودیم.
ساسانی با اشاره به محدودیت های جاده دسترسی مانند راه 
روستایی )گچی سوی بالا و پایین و آقچی بزرگ و کوچک( 
و جاده فاقد شــانه خاکی، گفت: ترافیک در روزهای آخر 
تعطیات بسیار بالا بود.وی با بیان اینکه توسعه پارکینگ 
به دلیل میراث فرهنگی بودن فضا ممکن نیســت، اضافه 
کرد: فرماندار قول های مســاعدی برای احداث پارکینگ با 
ظرفیت هــزار خودرو در ابتدای ورودی داده که امیدواریم 
در سال بعد اجرا شود.ساسانی همچنین از در نظر گرفتن 
یک ورودی مشخص برای ورود گردشگران خبرداد و گفت: 
با نصــب دوربین و رصد و کنترل، امنیت و نظارت منطقه 
بیشتر خواهد شــد که این موارد در دستور کار است.وی 
بیان کــرد: ۱۶ خادم در بقعه متبرکه حضور داشــته و از 
نیروهای بسیج و خادمان افتخاری هم برای کنترل حجاب 

استفاده می کنیم.
ساســانی افزود: بیشــتر مشکات و کاســتی ها در بخش 

قبرستان تاریخی است که آن محدوده تحت نظارت میراث 
فرهنگی اســت و ما هم برخی بدحجابی هایی را در ستاد 
امر به معروف شهرســتان مطــرح کرده ایم.وی همچنین 
از اســتقرار نیروی انتظامی در منطقه هم خبرداد و گفت: 
پارکینگ بالا، مربوط به افراد ناتوان و ســالخورده است که 
توانایی پیــاده روی را ندارند و حدود ۳۰۰ خودرو ظرفیت 

دارد.
برای اطاع از وظایف میراث فرهنگی گلستان با سرپرست 
این اداره کل تماس گرفتیم که وی حاضر به پاســخگویی 
نشــد اما رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دســتی کاله در این خصــوص به خبرنــگار مهر گفت: 
مدیریت محوطه باستان شناختی خالد نبی به دلیل فضای 
زیارتگاهی و گردشــگری به هیئت امنا واگذار شده است.
محمدعلی ســرگزی افزود: به دلیل تپــه ماهوری بودند و 
فضای منابع طبیعی و میراثی برای توســعه پارکینگ در 
آنجــا محدودیت وجود دارد.وی گفــت: از ظرفیت موجود 
برای اســتقرار خودروها استفاده شــده و هم اکنون هزار 
خــودرو گنجایش دارد.ســرگزی بیان کرد: امســال ورود 
گردشگر به منطقه مخصوصاً در روزهای پایانی عید بسیار 
بالا بود و از هشــت الی ۱۰ کیلومتری مسیر، جاده بسته 
می شد.وی توضیح داد: ورود خودروها به پارکینگ بالادست 
برای مدیریت ترافیک بود و مینی بوس گردشگران را به بالا 

برده و آنجا پیاده می شدند.
سرگزی توضیح داد: طبق تفاهم نامه، حفاظت از قبرستان 
تاریخــی بــه هیئت امنا واگذار شــده که آنهــا یک نیرو 
می گمارند که کافی نیســت.طبق گفتــه وی هیئت امنا 
متشــکل از ۱۰ نفر بوده و از اعضای شــورای روستاهای 
اطراف تشکیل شده است.سرگزی بیان کرد: مقرر شده بود 
در این هیئت، نمایندگانی از میراث فرهنگی و بخشــداری 
هم حضور داشته باشــند که فعاً اتفاق نیفتاده است.وی 
گفت: همه ساله یگان حفاظت میراث در خالدنبی مستقر 
می شد که امسال کوتاهی کرده و حضور نداشتند.سرگزی 
اضافه کرد: با توجه به اینکه تا اواخر اردیبهشــت گردشگر 
وارد خالدنبی می شــود به نیروهای یگان حفاظت میراث 

اعام شده که تا آن زمان در آنجا مستقر شوند.
هر چند تعطیات نوروزی به اتمام رســیده و مســافران 
گردشگران با همه تنگناها از دیدنی های منطقه گردشگری 
خالدنبی اســتفاده کردند اما متولیان گردشــگری، اوقاف 
و هیئــت امنا باید با همگرایی واقعــی و پرهیز از اقدامات 
جزیره ای مقدمات میزبانی مطلوب تری را برای گردشگران 

فراهم کنند.

»خالدنبی«قربانیگردشگریبیضابطه

 میراث فرهنگی گلستان خواب است
ارگکلاهفرنگی؛سرمایهملیوهویتبیرجند

همچناندرحصاروعدهها

علی رغم آغاز مرمت ارگ کاه فرنگی بیرجند به عنوان هویت تاریخی شهر، 
وعده  های داده شده طی سال  های گذشته برای این بنای تاریخی هنوز محقق 
نشــده اســت.به گزارش مهر، ارگ کاه فرنگی بیرجند به عنوان دارالحکومه 
محل حکمرانی امیر معصوم خان در اواخر دوره زندیه احداث شــده اســت. 
این بنا از نظر فرم معماری با دیگر بناهای تاریخی موجود در شــهر بیرجند 
تفاوت های بســیاری دارد. ساختمان بنا در شش اشکوب احداث شده که دو 
اشــکوب آن دارای فضا و بقیه اشکوب ها برای تکمیل فرم بیرونی آن بر روی 
گنبد حوض خانه ســاخته شــده اند.بخش همکف آن از یک پان مربع شکل 
با اتاق های متعدد تشــکیل شده و در این طبقه چهار هشتی به شکل قرینه 
وجود دارد که اصلی ترین بخش ساختمان یعنی حوض خانه در آن قرار دارد. 
حوض خانه دارای پان هشــت ضلعی اســت که طاق نما و سکوهایی آن را 

احاطه کرده است. 
یک حوض در وسط و گنبد با تزئینات مقرنس، رسمی بندی و کار بندهای زیبا 
شکوهی به آن افزوده اســت.طبقه دوم آن دارای یک هشت ضلعی است که 
چند اتاق دارد و بخش های فوقانی تنها جنبه ســمبلیک و زیبایی دارد که در 
آن پنجره های کوچک و کم عرض برای تأمین نور حوض خانه تعبیه شده که 
به کاه فرنگی موسوم است. بخش محوطه و باغ این مجموعه، بر اساس اسناد 
قدیمی به شــکل چهار باغ بوده که به دلیل تغییراتی که در آن به وجود آمده 
شکل اصلی خود را از دست داده است.این بنای با ارزش تاریخی که از بناهای 
شاخص بیرجند است در خیابان شهید مطهری با مساحت ۶۷۷ متر مربع به 
شکل زیگورات ساخته شــده است که در سال های گذشته همواره از بخشی 
از این بنا به عنوان اســتانداری و فرمانداری اســتفاده می شد و با وجود همه 
وعده های داده شده توسط استانداران سابق برای آزاد سازی ارگ و یا حداقل 
جدا کردن این بنا از ساختمان فرمانداری با فنس کشی، همچنان در حصاری 
است که مسافران و گردشگران در همه فصول سال به راحتی نمی توانند از آن 
بازدید کنند.این موضوع سبب شده با توجه به کاربری اداری آن در سال های 
گذشــته و حتی اســتفاده از بخشی از این بنا برای اســکان سربازان محافظ 
فرمانداری خســارت هایی به آن وارد شــود که برای جبــران آن باید به طور 
اساسی مرمت شود.تا کنون پی گیری  های مسئولان اداره کل میراث فرهنگی 
استان برای فراهم شدن زمینه بازدید آزاد عموم مردم از این بنای تاریخی جز 
در مواقع محدودی از ســال فراهم نشده است.در ماه های انتهایی سال ۱۴۰۰ 
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار خراسان جنوبی در جلسه بررسی نحوه 
مدیریــت و بهره برداری از ارگ کاه فرنگی بیرجند، خاطرنشــان کرد: پیرو 
دستور استاندار، تحویل، بهره برداری و مدیریت ارگ کاه فرنگی به اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی واگذار می شود.علیرضا عباس زاده 
ادامه داد: اداره کل میراث فرهنگی باید با تسهیل شرایط بهره برداری مردم از 
ارگ کاه فرنگی و تأمین استانداردهای لازم، زمینه استفاده عموم مردم از این 
بنای تاریخــی را تا نوروز ۱۴۰۱ فراهم کند و از زمان واگذاری این مجموعه، 
عاوه بر مســئولیت تأمین حفاظت فضــا و امنیت مردم، تضمین حفاظت از 

ساختمان فرمانداری نیز به عهده این اداره کل است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار خراسان جنوبی در آن زمان در گفتگو 
با مهــر تصریح کرد: اداره کل میراث فرهنگی باید در اولین قدم نســبت به 
احــداث دیوار دور تــا دور ارگ کاه فرنگی اقدام کند تــا این اثر تاریخی از 
ســاختمان فرمانداری به طور کامل جدا شــود.عباس زاده بــا تأکید بر آغاز 
کارهای فنی مرمت بنا، ادامه داد: اداره کل میراث فرهنگی باید با لحاظ کردن 
همه مســائل و جوانب امر، برای درب ورودی مجموعه نیز طرحی شــکیل و 

چشم نواز ارائه کند. 
همچنین باید از ظرفیت شهرداری بیرجند در زیباسازی محوطه ارگ استفاده 
شــود و توجه بــه ارگ کاه فرنگی به عنوان یکی از ســرمایه های ملی و از 
ظرفیت های فرهنگی و تاریخی اســتان، دارای اهمیت است.وی خاطر نشان 
کرد: ارگ کاه فرنگی نه برای بیرجند بلکه برای اســتان، نماد هویتی و جز 
ظرفیت های فرهنگی است که باید به خوبی مراقبت و نگهداری شود و استفاده 
از ایــن فضای تاریخی به یک مطالبه عمومی تبدیل شــده، ادامه داد: باید به 
مطالبه عمومی در خصوص بهره مندی از این اثر تاریخی شــاخص توجه شود 
و این مجموعه هر چه زودتر در اختیار مردم قرار گیرد.اســتاندار در دیدار با 
اعضای شورای اسامی و شهردار بیرجند یک بار دیگر بر انجام این کار تاکید 
کرد.بعد از تاکید وی بر حفاظت و مراقبت از ارگ کاه فرنگی برای پاسخگویی 
به مطالبه مردم، مســئولان اداره کل میراث فرهنگی استان که سال ها است 
منتظر چنین فرصتی بودند و پی گیری  های بسیاری در سال های گذشته در 
سطح کشور در این باره انجام داده اند دست به کار شدند تا این بنای تاریخی 

را برای بازدید عموم مردم در نوروز ۱۴۰۱ آماده کنند.
معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی خراســان جنوبی هم همان 
زمان به خبرنگار مهر اظهار کرد: برای مرمت ارگ کاه فرنگی در ســال های 
۱۳۹۵ تا ۱۳۹۷ حدود ۳۰۰ میلیون تومان هزینه شده است و حداقل به ۶۰۰ 
تا ۷۰۰ میلیون تومان دیگر برای تکمیل مرمت، نورپردازی، بهســازی و غیره 
در این بنای تاریخی نیاز است تا برای بازدید عموم مردم در نوروز ۱۴۰۱ آماده 
شــود.علی شریعتی منش با بیان اینکه بخشــی از اعتبار مورد نیاز تخصیص 
یافته اســت، اضافه کرد: با پیشنهاد مدیر کل میراث فرهنگی استان کاربری 
موزه تاریخ سیاســی اســتان برای این بنا در نظر گرفته شده است که بعد از 
تهیه محتوای موزه، باید توسط اداره کل موزه ها کشور تأیید شود و بعد از آن 
تجهیزات مورد نیاز موزه فراهم شــود که امکان انجام این کار تا نوروز ۱۴۰۱ 
وجود ندارد.به گفته وی ممکن اســت نمایشــگاه تاریخ سیاسی یا نمایشگاه 
دیگری برای بازدید عموم مردم در نوروز ۱۴۰۱ در ارگ کاه فرنگی بیرجند 
برگزار شود و مرمت طبقه اول ارگ انجام شده و مرمت طبقات بعدی آن باید 
انجام شود و کار برآورد تجهیزات، برق و تأسیسات در حال انجام است و بعد 
از انجام این کار، دیوار کشــی اطراف ارگ کاه فرهنگی انجام خواهد شد.در 
یکی از روزهای نوروز ۱۴۰۱ به همراه تعدادی از مسافران و گردشگرانی که به 

بیرجند سفر کرده بودند راهی ارگ کاه فرنگی بیرجند شدیم. 
در اولین نگاه آنچه بیش از هر چیز دیگری مشــاهده می شد این بود که هیچ 
اثری از مرمت در فضای بیرونی ارگ کاه فرنگی با وجود وعده های داده شده، 
نبود و این موقع این حرف مسافران و گردشگران یک بار دیگر تداعی کرد که 
همواره به ما به عنوان خبرنگار می گویند که قدر داشته های خود را در زمینه 
آثار تاریخی و جاذبه های خود نمی دانید که اگر این طور بود باید وضع بناهای 

تاریخی شما و به ویژه مرکز آن بهتر از این بود.
وارد فضای داخلی ارگ که شدیم شاهد وضعیت بدتری از بیرون آن بودیم که 
تاش شده بود با گذاشتن چند عکس از بیرجند قدیم مشکات موجود در آن 
کمتر به چشم آید که البته با انصاف اگر به این موضوع نگاه کنیم، مسئولان 
میراث فرهنگی اســتان شــاید کمتر در این زمینه مقصر باشند زیرا تاکنون 
وعده های داده شــده در این خصوص توسط استانداران و معاونان هماهنگی 
امور عمرانی استانداری خراسان جنوبی در این باره کمتر محقق شده و شاید 
در دوره جدید مدیریت اســتان هم قرار است مانند گذشته وعده های بدون 

عملی داده شود تا این زمان نیز بگذرد.
معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
خراســان جنوبی با وجود اینکه در مرخصی بود با بیان اینکه بخشی از اعتبار 
مورد نیاز برای مرمت و بهسازی این بنا تخصیص یافته که میزان دقیق آن را 
هفته آینده می توانم اعام کنم، اظهار داشت: گچ کاری طبقه اول و نورپردازی 
ارگ تمام شده است و قرار داد احداث دیوار اطراف این بنا منعقد شده که از 
۱۴ فروردین با هماهنگی اســتانداری آغاز خواهد شد.علی شریعتی منش با 
بیان اینکه مرمت نمای بیرونی بنا هنوز انجام نشده است که از ۱۴ فروردین 
شــروع خواهد شــد اما گچ کاری طبقه بالا ارگ انجام شــده است از مرمت 
حوض خانه و ضد آب کردن آن و تزئینات، مشبک  ها و رسمی بندی های آن با 

کار جداگانه ای خبر داد که در آینده انجام خواهد شد.

گزارش

رئیــس اداره حفاظت محیط زیســت ایذه با 
اشاره به وضعیت کم آبی تالاب میانگران نسبت 
به خشک شــدن کامل این تالاب در تابستان 
امسال هشــدار داد. احمد امیری در گفت وگو 
با ایســنا با ابراز نگرانی درباره وضعیت کنونی 
تالاب میانگران اظهار کرد: با وجود اینکه هنوز 
در ابتدای فصل بهار هستیم، تالاب میانگران 
نسبت به سال های گذشته وضعیت کم آبی را 
پشت سر می گذارد. قطعاً خشکسالی بر تنوع 
گونه های جانوری و زیستی تأثیر منفی خواهد 
گذاشــت و زندگی و زادآوری پرندگانی که در 
این تالاب زندگی می کنند را با مشکل روبه رو 

خواهد کرد.
وی افزود: بــا توجه به اینکــه حق آبه تالاب 
میانگران تنها از بارش باران تأمین می شــود 
و هیچ رودخانه ای تــالاب را تغذیه نمی کند، 
این تالاب در وضعیت خوبی به ســر نمی برد 
و حتی ممکن است تابســتان امسال به طور 

کامل خشــک شود. همان طور که در گذشته، 
ســال هایی بوده که تالاب میانگــران به طور 

کامل خشک شده است.  
رئیــس اداره حفاظت محیط زیســت ایذه با 
اشــاره به تأثیر منفی خشکســالی بر اراضی 
تــالاب گفت: وقتی اراضی خشــک شــوند، 
رخ  تــالاب  در  بیشــتری  آتش ســوزی های 
خواهــد داد و ســودجویی متصرفــان تالاب 
را در پی خواهد داشــت. کســانی هستند که 
قصــد تصرف اراضی خشــک شــده تالاب را 
دارند و خشکسالی باعث می شود چشم طمع 
سودجویان به اراضی تالاب بیشتر شود.  یگان 
حفاظت محیط زیســت، پــی در پی در حال 
پایش منطقه اســت تــا از اقدامات متصرفانه 
جلوگیری کند.امیری افزود: باران و سیلی که 
در سال ۹۸ رخ داد به دلیل ایجاد ذخایر آب، 
تأثیر مثبتی بر تالاب میانگران گذاشت اما در 
دو سال گذشته در پی شرایط کمبارشی، این 

میزان آب ذخیره تبخیر شــده است و تالاب 
اکنون در وضعیت خوبی به سر نمی برد.

وی گفت: اگر تــالاب میانگران به طور کامل 
خشک شــود می تواند به کانون محلی گرد و 
غبار تبدیل شــود؛ همان طور که تالاب بندون 
که چند ســالی اســت به طور کامل خشک 
شده اســت، معمولاً در پایان تابستان به یک 
کانون گرد و غبار تبدیل می شود. رئیس اداره 
حفاظت محیط زیســت ایذه افــزود: به علت 
نبود آب در منطقه تالاب بندون، متأســفانه 
اقدامی بــرای رفع این کانون گرد و غبار انجام 

نشده است.
 اگر انتقال آب کارون به دشت ایذه انجام شده 
بود، می شــد حق آبه ای برای این تالاب ها در 

نظر گرفت تا از این شرایط خارج شوند.
وی اضافــه کــرد: بــه گفته متولیــان آب و 
فاضاب شــهری، آب شرب شــهر ایذه نیز با 
مشکل مواجه اســت و برای تأمین آب شرب 

از چاه های آب اســتفاده می شــود که همین 
چاه های آب متأسفانه تأثیر منفی در رژیم آبی 
تالاب های منطقه در ســال های گذشته ایجاد 

کرده اســت؛ هر چند آب شــرب در اولویت 
است و تأمین آب شــرب از اهمیت بیشتری 

برخوردار است.

عضو مجمع نمایندگان مازندران با بیان اینکه بندر امیرآباد 
توان صادراتی کشــور را احیا می کند، گفت: راهبرد توسعه 

تجارت منطقه ای با همسایگان در دولت کلید خورد.
بــه گــزارش خبرنگار مهــر، علــی کریمی فیروزجایی در 
گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به دستور رئیس جمهور برای 
تبدیل منطقه ویژه تجاری امیرآباد مازندران به عنوان دروازه 
صادرات محصولات کشاورزی آن را راهکار مهندسی برای 
احیای توان اقتصادی کشور دانست و افزود: رئیس جمهور 
در بازدید از بندر امیرآباد برافزایش قابلیت های تجاری بندر 
امیر آباد تاکید کرد.عضو مجمع نمایندگان مازندران با اشاره 
به مزیت های اقتصادی بندر امیر آباد یادآور شــد: این بندر 
در مســیر کریدور شمال - جنوب از توانایی بالایی در ارتقا 

قابلیت های اقتصادی کشــور برخوردار اســت.این مسئول 
پارلمانی با اظهار اینکه در شــرایط نوین منطقه ای باید به 
سمت مزیت های کان اقتصادی پیش برویم افزود: راهبرد 
توسعه تجارت منطقه ای با همسایگان در دولت جدید کلید 
خورد.کریمی فیروزجایی با اشــاره به تولید سالانه بیش از 
هشت میلیون تن محصولات کشاورزی در مازندران خاطر 
نشان کرد: تنوع بخشــی به تولیدات با هدف صادرات باید 
بعنوان سیاســت کلیدی دولت در بخش کشاورزی باشد.

وی همچنین به تولید ســالانه دو میلیون و ۷۰۰ هزار تن 
مرکبات در مازندران اشــاره و تصریح کرد: مازندران با بهره 
مندی از قابلیت جهش ۳۰ درصدی افزایش تولید محصول 
مرکبات باید به پایانه بزرگ صادرات مرکبات کشور تبدیل 
شود.نماینده بابل با انتقاد از فقدان سیاست مناسب حمایتی 
در قبال باغداران گفت: متأســفانه سال گذشته ۵۰۰ هزار 
تن محصول مرکبات روی دســت باغداران مازندرانی مانده 
اســت.عضو خانه ملت با اشــاره به راه اندازی صندوق های 

توسعه اســتانی در کشور افزود: با ایجاد این صندوق توازن 
بودجه ای در هزینه کرد منابع در اســتان ها فراهم خواهد 
شــد.این نماینده مجلس با تاکید برنقش مردم در اهداف 
توسعه اقتصادی گفت: اثر بخشی نقش عامان اقتصادی در 
توسعه کشور نیازمند برنامه های حمایتی و متناسب سازی 

سیاستگذاری مربوطه است.
نماینده مردم بابل از برنامه دولت ومجلس برای تحقق رشد 
اقتصادی ۸ درصدی در سال جدید خبر داد و افزود: تحقق 
این مهم در گــرو جهاد عظیم بخش های اقتصادی با تنوع 
دانش بنیانی اســت و ساختار اقتصادی کشور برای جهش 
تولید و اشــتغال زایی باید در مسیر پیشرفت دانش بنیانی 

بهینه سازی شود.

با توجه به غیربومی بودن ۶۵ درصد دانشــجویان دانشگاه 
ســمنان خوابگاه  ها تنها نیاز ۳۵ درصد دانشجویان را رفع 
می کند.چند روزی به ۲۰ فرودین ماه و بازگشایی دانشگاه ها 
سمنان باقی مانده و دانشــجویان هنوز سردرگم مانده اند. 
تکلیف خوابگاه دانشــجویان چه زمانی روشــن می شود؟ 
ســوالی پر تکرار که این روز ها از زبان تمامی دانشــجویان 
شنیده می شود، ســوالی که جواب های متعددی برای آن 
داده شــده، اما هنوز پاسخی واحد برایش پیدا نشده است.
از ابتــدای همه گیری ویروس کرونــا و برای رعایت فاصله 
اجتماعی و ســامت دانشجویان تمامی دانشگاه های کشور 
مجازی شدند و با هر روند صعودی و نزولی پیک های کرونا 
بازشدن دانشگاه ها نقل محافل می شد، اما حداقل تا پیش 
از واکسیناسیون عمومی موضوع بازگشایی دانشگاه ها تنها 
یک فرضیه بود و بعد از گســترش واکسیناسیون عمومی 
 رفته رفته بازگشــایی دانشــگاه ها قوت گرفت تا جایی که 
رئیس جمهور در ششــم فروردین ماه اعام کرد مقدمات 
لازم برای بازگشــایی دانشگاه ها فراهم شده است و باید از 
۱۴ فروردین ۱۴۰۱ تمام مدارس و دانشگاه های کشور به 

صورت حضوری فعالیت کنند.
رئیس دانشــگاه ســمنان گفت: از چهاردهم فروردین ماه 

کاس هــای درس مقاطع تحصیــات تکمیلی به صورت 
حضوری برگزار می شود وبا هماهنگی با روسای دانشگاه ها 
مقرر شــده کاس های درس مقاطع کاردانی و کارشناسی 
از روز بیســتم فروردین به صورت حضوری برگزار شــود.
آقای نصیری زرندی می گوید:خ وابگاه های این دانشــگاه 
نیاز ۳۵ درصد دانشــجویان را رفع می کنــد و با توجه به 
غیربومی بودن ۶۵ درصد دانشــجویان، نیمی از آنها امکان 
استقرار در خوابگاه  ندارند.به گفته رئیس دانشگاه سمنان، 
این دانشگاه در مجموع حدود ۹ هزار و ۵۰۰ دانشجوی غیر 
بومی واجد شرایط نیازمند خوابگاه دارد که به همین منظور 
کار های مقدماتی برای اسکان دانشجویان در خوابگاه های 
موجود در حال انجام اســت، امــا عاوه بر ظرفیت موجود 
خوابگاهی، دانشگاه سمنان برای اسکان دانشجویان واجد 
شــرایط نیازمند حدود شش هزار ظرفیت خوابگاهی دیگر 

است.
آقای نصیری زرندی گفت: درحالی که اختصاص خوابگاه به 
همه دانشجویان امکان پذیر نیست، حضوری شدن آموزش 

در دانشگاه ها تصمیم درستی است، اما در زمان باقیمانده 
از ترم مشــکاتی را برای مسئولان دانشگاه ها و خانواده ها 
ایجــاد می کند که همه باید با کمک هم جهت کاهش این 
مشــکات تاش کنیم.به گفته رئیس دانشــگاه سمنان، 
فرصتی که دانشگاه ها برای آغاز برگزاری حضوری کاس ها 
درخواست کرده اند برای فعال سازی خوابگاه ها، آغاز بکار 
سلف ســرویس ها و امکانات ایاب و ذهاب دانشگاه  هاست.
همه اســتادان دانشــگاه ها باید از چهاردهم فروردین در 
محل کار خود حاضر باشــند و از این زمان هیچ کاســی 
به صورت مجازی تشــکیل نخواهد شد.ســامانه گلستان 
دانشگاه سمنان هم در دسترس دانشجویان قرار دارد تا در 
صورت درخواست حذف ترم، مهمان و درخواست مرخصی 

تحصیلی برای آن اقدام کنند.
مدیر امور دانشــجویی دانشگاه ســمنان گفت: با افزایش 
حضور دانشــجویان تعداد اتوبوس های دانشــگاه نیز برای 
ایاب و ذهــاب افزایش خواهد یافــت و در حال رایزنی با 

نهاد های مربوطه در این خصوص هستیم.

محمد رضا امیرجــان می گوید: برای تغذیه دانشــجویان 
تدابیر لازم اندیشــیده شده و در این زمینه مشکلی نداریم 
گفت: قیمت غذای دانشــجویی همان قیمت اعام شده از 
ســوی صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم است.به گفته 
مدیر امور دانشجویی دانشگاه سمنان، پیش از همه گیری 
ویروس کرونا دانشگاه سمنان دارای ۱۲ خوابگاه غیر دولتی 
بود که در زمینه اسکان دانشجویان با این دانشگاه همکاری 
می کردندکه با توجه به شــرایط کرونایی و حضور نداشتن 
دانشجویان برخی از این خوابگاه ها تغییر کاربری دادند که 
در حال رایزنی با مســئولان آن ها برای بازگشــت و فعال 
ســازی مجدد ظرفیت اسکان هســتیم که در حال حاضر 
دو خوابگاه اعام آمادگی کرده اند و مابقی، نیازمند فرصت 

هستند.
بازگشایی حضوری دانشگاه ها به دلیل مسائلی مثل حضور 
دانشــجویان درخوابگاه ها، افزایش استفاده از وسایل نقلیه 
عمومی جهــت رفت و آمد دانشــجویان، تفاوت شــرایط 
دانشگاه های استان های مختلف و در اکثر کشور ها به یک 
مســئله پرحاشیه تبدیل شده و نیازمند یک برنامه ریزی و 
تصمیم گیری ســنجیده اســت تا نه دانشجویان باتکلیف 

بمانند و نه به شیوع بیشتر ویروس کرونا دامن زده شود.

فرودگاه سنندج به عنوان تنها فرودگاه کردستان در حال 
حاضــر تمامی پروازهای آن لغو شــده و علت تعطیلی هم 
اعام شده اما سؤال اینجاســت که چرا مسئولان استانی 
این مشــکل را حل نمی کنند.پرواز های فرودگاه ســنندج 
بهمن ماه ســال گذشــته به خاطر اختاف بین ایرلاین ها 
با هندلینگ زمینی و عدم رغبت شــرکت های هواپیمایی 
از برقراری پرواز هــا ۴۸ روز تعطیل و پس از پیگیری های 
مکرر برای چند روز کوتاه از ســرگرفته شد و مجدداً از ۲۲ 
اسفندماه  تعطیل شده است.امیر عباس نظری زاده گفت: 
این فرودگاه از نظر دشــواری عملیات نشست و برخاست 
در رده ۵ فرودگاه اول دشــوار کشور قرار دارد، لذا به دلیل 
این مشکل شرکت های هواپیمایی غالباً با ۶۰ تا ۷۰ درصد 
ظرفیــت هواپیما اقدام به تــردد در این فرودگاه می کنند 

که این خود صرفه اقتصادی تردد در این مســیر را کاهش 
می دهــد. او می گوید: به دلیل کوهســتانی بودن فرودگاه 
ســنندج از نظر عملیاتی تنها هواپیما های خاصی قادر به 
نشســت و برخاســت در این فرودگاه هستند که به دلیل 
کمبود این نــوع از ناوگان و هزینه بــالای نگهداری، این 
موضوع نیز صرفه اقتصادی برای شــرکت های هواپیمایی 
ندارد و انگیزه اقتصادی از این مسیر ساقط می شود.نظری 
زاده گفت: به دلیل اقتصادی نبودن مســیر سنندج برای 
شــرکت های هواپیمایی به ویژه بخــش خصوصی برقراری 
پرواز های این شــرکت ها غالباً نیازمند ارائه مشوق هایی از 

سویی نهاد تسهیلگر یعنی سازمان هواپیمایی کشوری و یا 
مقاصد پروازی استانی است. به گفته او چانه زنی و مذاکره 
با شرکت های هواپیمایی دارنده ناوگان متناسب با شرایط 
اســتان و نیز الزام سازمان هواپیمایی کشوری می تواند راه 
حل کوتاه مدت باشد، اما راه حل بلند مدت خرید هواپیما، 
تأســیس شــرکت های هواپیمایی برد متوسط یا تاکسی 
هوایی، مشارکت در سرمایه گذاری با شرکت های هواپیمایی 
و سایر طرح های اســتراتژیک است.این اظهارات در حالی 
مطرح شــده که شمار زیادی از شــهروندان درخواست از 
ســر گیری پروازها را دارند و همه مخاطبان می دانند که 

رفع مشــکل پروازهای فرودگاه ســنندج، »پیگیری ویژه 
مســئولان استانی تا حصول نتیجه« را می طلبد اما از آنجا 
که وعده استاندار که اسفندماه سال گذشته برای رفع این 
مشــکل تا قبل از پایان ســال به مردم داد و تحقق نیافت 
و نمایندگان مردم شهرســتان های سنندج در مجلس نیز 
جز طرح مشــکات و مصاحبه های بدون ضمانت اجرایی، 
همچنان نظاره گر هســتند، امیدی نیســت؛ از وزیر راه و 
مسئولان ســازمان هواپیمایی کشور انتظار می رود که این 
موضــوع را رفع کنند تا تداوم ایــن وضعیت، بیش از این 
منجر به نارضایتی مردم نشود. همچنان نظاره گر هستند، 
امیدی نیســت؛ از وزیر راه و مسئولان سازمان هواپیمایی 
کشــور انتظار می رود که این موضوع را رفع کنند تا تداوم 

این وضعیت، بیش از این منجر به نارضایتی مردم نشود.
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